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یــادداشـــت
اروپا برای احیای برجام به آمریکا فشار بیاورد

پیام تسلیت یادگار امام 
آیت ا... سید حسن خمینی در پیامی درگذشت 
مادر علیرضا علوی تبار را تسلیت گفت. پیام 
تسلیت یادگار امام بدین شرح است: برادر گرامی 
جناب آقای دکتر علیرضا علوی تبار دامت 
افاضاته، درگذشت مادرتان را خدمت جنابعالی 
و خانواده محترم تان تسلیت عرض می نمایم. 
خدای متعال آن فقیده سعیده را با اولیای خود 
محشور گرداند و به همه بازماندگان محترم صبر 

و اجر مرحمت فرماید. 

 سومین کارت زرد 
دولت سیزدهم 

مجلس سومین کارت زرد را به وزیر ورزش و 
جوانان داد. نمایندگان در جلسه علنی دیروز در 
جریان بررسی سوال احمد راستینه هفشجانی 
نماینده شهرکرد، بن و سامان و تعدادی دیگر 
از نمایندگان از حمید سجادی وزیر ورزش و 
جوانان، پس از عدم اقناع نماینده مذکور، از 
پاسخ  های وزیر با ۱۱۲ رأی موافق، ۱۲۰ رأی 
مخالف و ۳ رأی ممتنع از مجموع ۲۴۳ نماینده 
حاضر در جلسه از توضیحات وزیر قانع نشدند. 
رئیسه  هیات  عضو  محفوظی  مجتبی  سید 
کمیسیون فرهنگی مجلس متن سوال را به شرح 
زیر قرائت کرد: در اجرای ماده )۲۰۷( آیین نامه 
داخلی مجلس، سؤال فوق  در جلسه رسمی روز 
سه شنبه مورخ ۳۱خرداد ماه ۱۴۰۱  کمیسیون 
با حضور نمایندگان عضو کمیسیون، نماینده 
سؤال کننده و وزیر مطرح  و پس از استماع 
اظهارات طرفین و نظر به عدم اقناع نماینده سؤال 
کننده از پاسخ های ارائه شده وزیر، کمیسیون 
قلمرو سؤال را ملی تشخیص داده و مستند به بند 
)۳( ماده )۲۰۷( آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اسلامی، گزارش سؤال جهت اعلام وصول در 
اولین جلسه علنی ارسال می شود. او افزود: قانون 
شرح وظایف و اختیارات وزارت ورزش و جوانان 
پس از دوازده سال از تشکیل این وزارتخانه در 
شهریور سال ۹۹ به تصویب رسید و بر اساس 
قانون حداکثر شش ماه پس از تصویب این 
قانون باید آیین نامه اجرایی آن نوشته می شد که 

متأسفانه تا کنون ارائه نشده است. 

صدور مجوز خروج ۱۲ خدمه 
ایرانی و ونزوئلایی 

رسانه های آرژانتین گزارش دادند، قاضی 
دادگاهی در این کشور اجازه داده ۱۲ نفر از خدمه 
ایرانی و ونزوئلایی که از ماه گذشته میلادی در 
این کشور ممنوع  الخروج بودند، کشور را ترک 
کنند. رسانه های آرژانتین گزارش داده اند که یک 
قاضی در این کشور اجازه داده ۱۲ نفر از خدمه 
ایرانی و ونزوئلایی که از ماه گذشته میلادی در 
این کشور ممنوع  الخروج بودند، کشور را ترک 
کنند اما چهار نفر از کارکنان ایرانی این هواپیما 
همچنان ممنوع الخروج باقی مانده اند. بنا بر این 
گزارش، ماجرا مربوط به هواپیمای باربری متعلق 
به شرکت امتراسور )Emtrasur( است که یک 
سال پیش شرکت هواپیمایی ماهان آن را به 
این شرکت ونزوئلایی که زیر مجموعه شرکت 
کونویاسا ونزوئلا است فروخت. کونویاسا تحت 
تحریم های آمریکا قرار دارد.  این هواپیمای 
باربری روز ۵ ژوئن با ۱۴ تبعه ونزوئلایی و ۵ ایرانی 
از مکزیک وارد آرژانتین شد و دو روز بعد در حالی 
که تلاش داشت به اروگوئه پرواز کند، پس از عدم 
صدور اجازه ورود مجبور شد به آرژانیتن بازگردد 

و پس از آن در این کشور زمین گیر شده است. 

 درخواست انتقال 
اجساد عراقی های جانباخته

کنسولگری عراق در مشهد خواستار انتقال 
اجساد شهروندان عراقی جانباخته در سیل های 
اخیر ایران شد. کنسولگری عراق در مشهد در 
نامه ای رسمی خواستار انتقال اجساد ۹ شهروند 
عراقی جانباخته در حادثه سیل اخیر ایران 
شد. در این نامه آمده است که خانواده های این 
۹ قربانی که اغلب زن هستند خواستار انتقال 

اجساد به عراق شده اند.

پیش بینی حضور ۵ میلیون زائر 
در اربعین

کشور  امورداخلی  کمیسیون  سخنگوی 
تصریح کرد: برنامه ریزی های لازم برای آمادگی 
از حضور زائران در اربعین انجام شده است. در 
زمینه حمل و نقل برنامه ریزی های لازم صورت 
گرفته است. در سال ۹۸ حدود ۳ میلیون زائر 
در مراسم اربعین حسینی حضور یافتند. پیش 
بینی می شود امسال بالغ بر ۴ تا ۵ میلیون زائر 
از مرزهای مهران و ایلام به کربلای معلی راهی 
شوند. پیش بینی های لازم برای تردد زائران انجام 
شده است. علی حدادی تاکید کرد: گزارشی را نیز 
نیروی انتظامی در حوزه اقدامات صورت گرفته 
برای تامین امنیت و مباحث مربوط به گذرنامه 
زائران ارائه کردند. اقداماتی در زمینه تامین 
امنیت و کنترل جمعیت صورت گرفته است. 
هلال احمر نیز گزارشی از آمادگی برای استقرار 
در مرز ارائه کرد. مباحث درمانی همه زائران از 
سوی هلال احمر رایگان در مرز انجام خواهد 
شد. جمع بندی بر این بود در پایانه های مرزی و 
مبادی خروج و ورود چه در حوزه ریلی، زمینی 
و هوایی شرایط برای حضور زائران حسینی مهیا 
است. ستاد اربعین تدابیر خوبی اتخاذ کرده و 
اقدامات لازم را برای خدمات رسانی به زائران 

اربعین حسینی پیش بینی کرده اند.

کــوتــــاه

علی اصغر زرگر
تحلیلگر مسائل بین الملل

»آرمانملی«تحریمهایجدیدآمریکادرخلالتحولاتاحیایبرجامرابررسیمیکند

ایران قاطع برای توافق؛ آمریکا ناتوان در پی تحریم 
حسینامیرعبداللهیان:گازدهیصدهاسانتریفیوژنسلجدیدپاسخایرانبهکارشکنیآمریکا

رافائلگروسی:بهدسترسیبیشتربرایبازرسیازایراننیازاست
آرمانملی:هر چند که هر یک از طرفین برجام به 
نحوی از انحا به دنبال آن هستند تا شرایط را به نحوی 
فراهم آورند تا با از سرگیری مذاکرات در آینده نه چندان 
دور شاهد احیای برجام باشیم اما همه اینها باعث نمی شود 
که تحرکات منفی که طرفین را از دستیابی به توافق دور 
می کند را نادیده بگیریم. در همین راستا دیگر برای همه 
طرفین برجام این مساله روشن و آشکار شده که اگر تا 
کنون تلاش های زیادی برای احیای توافق صورت گرفته 
اما هیچ کدام از این تلاش ها پس از هشت دور مذاکره 
در وین و مذاکرات دوحه به نتیجه ای نرسیده صرفا به 
دلیل کارشکنی ها و اقدامات غیر سازنده آمریکایی ها 
بوده است. طرفی که از سویی برای احیای برجام ابراز 
امیدواری می کند و از هرگونه مذاکره ای در این راستا 
حمایت می کند؛ اما همزمان رویکردهای خصمانه خود 
مبنی بر فشار حداکثری و تحریم را نیز ادامه می دهد. 
لذا همین رویکرد آمریکایی ها بوده تاکنون اجازه احیای 
برجام را نداده و صرفا با اتلاف وقت احیای برجام را ماه ها به 
تاخیر انداخته است. شاید اگر بحث آمریکا و تحریم ها در 
میان نبود ماه ها و حتی سال ها پیش برجام احیا می شد اما 
آمریکایی ها که خود با خروج از برجام آن را نقض کرده اند 
گویا هنوز هم دست از سیاست  های شکست خورده خود 
نکشیده اند. اینکه دولت بایدن و مردان دیپلماسی اش 
تحریم و فشار حداکثری را سیاستی شکست خورده 
می دانند اما خود نیز بر مبنای آن عمل می کنند نقض 
غرض آشکاری است که از دید سایر طرف ها و جامعه 
جهانی پنهان نمی ماند. آمریکایی ها فکر می کنند با فشار 
و تحریم می توانند ایران را به پذیرش آنچه در نظر دارند 
مجبور کنند اما واقعیت این است که آنها خود نیز بر این امر 
واقفند که اگر به سمت راه های غیر سازنده بروند با پاسخ 
متقابل ایران مواجه خواهند شد. همان طور که در ماجرای 
صدور قطعنامه شورای حکام ایران پاسخ قاطع و محکمی 
به آنها داد به نحوی که ابراز نگرانی میان همه غربی ها 
آشکار بود. لذا بهتر است که آمریکا و اروپایی ها به جای 
محک زدن ایران تصمیمات درستی برای احیای برجام 
بگیرند و برای رسیدن به توافق روی میزی که به گفته 

جوزپ بورل بهترین توافق است تلاش کنند. 
تحریموواکنشمتقابل

پس از امیدواری هایی که پیرامون از سرگیری مذاکرات 

احیای برجام به وجود آمده بود روز دوشنبه بازهم 
آمریکایی ها در پی سیاست نخ نما شده فشار و تحریم؛ 
تحریم های جدیدی را علیه ایران اعمال کردند و وزارت 
خزانه داری آمریکا ۶ شرکت و یک کشتی را به بهانه ارتباط 
با ایران در فهرست تحریم ها قرار داد. در بیانیه خزانه داری 
آمریکا آمده است دفتر کنترل دارایی های خارجی 
این وزارتخانه »نهادهای حامی شرکت های خوشه ای 
پتروشیمی ایران« را در فهرست تحریم ها قرار داده است. 
خزانه داری مدعی شده اقدام امروز شرکت هایی را هدف 
قرار گرفته که شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس از آن 
برای تسهیل فروش ده ها میلیون دلار نفت و محصولات 
پتروشیمی به شرق آسیا استفاده می کند. این در حالی 
است که دستیار وزیر خزانه داری آمریکا بعد از معرفی این 
تحریم ها مدعی شد که آمریکا به دیپلماسی با ایران متعهد 
است. از سوی دیگر آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا 
نیز گفته: »ما تحریم هایی را علیه نهادهایی که درحال 
مبادله نفت خام و محصولات پتروشیمی ایران هستند، 
اعمال کردیم. تا زمانی که ایران آماده بازگشت به اجرای 
کامل تعهداتش در چارچوب بازگشت متقابل به برجام 
شود، از اختیارات خود برای هدف قرار دادن صادرات این 
محصولات استفاده خواهیم کرد.« قدر مسلم ایران همواره 
نشان داده که در هر شرایطی پاسخ متقابل خود به طرف 
مقابل را خواهد داد چنانکه بهروز کمالوندی سخنگوی 
سازمان انرژی اتمی اظهار کرده است: »طبق قانون مجلس 
و به منظور حفظ منافع ملت ایران، مجموعه ای از وظایف 
را انجام دادیم. یکی از کارهایی که انجام دادیم راه اندازی 
۱۰۰۰ دستگاه سانتریفیوژ IR۶ بود و از دوشنبه شروع به 
تزریق گاز به این ماشین ها کردیم.« وی افزود: »ما روند 
غنی سازی را برای رفع نیازهای کشور ادامه خواهیم داد.«
آمریکابهتحریموفشارادامهدهددستبسته

نخواهیمبود
وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: آمریکایی ها 
تصور نکنند با تحریم و فشار می توانند در میز مذاکره 
امتیاز بگیرند. آنها باید زیاده خواهی را کنار بگذارد. ما 
برای رسیدن به توافق قوی، جدی هستیم. حسین امیر 
عبداللهیان در حاشیه مراسم هفتمین دوره اعطای 
جایزه حقوق بشر اسلامی و کرامت انسانی گفت: مایلم در 
جمع شما و در رابطه با آنچه بین ما و آقای بورل و طرف 

آمریکایی در موضوع مذاکرات جهت لغو تحریم ها رخ داد 
اشاره کنم. به یاد دارید که در هفته های گذشته در حالی 
که ما برای مرحله جدیدی از مذاکرات آماده می شدیم، 
به یکباره طرف آمریکایی با هدف امتیاز گرفتن در میز 
مذاکره طرح قطعنامه ای را در آژانس بین المللی انرژی 
اتمی مطرح کرد و قطعنامه ای را روی میز گذاشت و ما 
متعجب شدیم از اینکه در حالیکه در همان زمان و به 
کررات در این ایام از طرف بایدن دائما پیام هایی با واسطه 
دریافت می کنیم که آمریکا حسن نیت دارد و در بازگشت 
به توافق جدی است. ما پاسخ قاطع خود را به طرف 
آمریکایی دادیم.  این اقدامات غیر منطقی و این جنون 
تحریم های بی اثر که بایدن، بلینکن و راب مالی هم به آن 
اشاره کردند و حتی خود بورل در متن اخیر به آن اشاره 
داشته، هیچ تاثیری ندارد. رئیس دستگاه دیپلماسی بیان 
کرد:  من مایلم اشاره کنم که در پاسخ به این اقدام آمریکا 
نسبت به گازدهی صدها سانتریفیوژ نسل جدید از شب 
گذشته بر اساس تصمیمی که گرفته شد اقدام کردیم. 
آمریکایی ها تصور نکنند با این اقدامات در میز مذاکره 
می توانند امتیاز بگیرند و زیاده خواهی را کنار بگذارد، ما 
اهل منطق و مذاکره هستیم و برای رسیدن به توافق قوی، 
جدی هستیم اما اگر طرف آمریکایی بخواهد این مسیر را 

ادامه بدهد هرگز دست بسته نخواهیم بود. 
بهدسترسیمناسبنیازداریم

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در دهمین 
کنفرانس بازبینی پیمان عدم اشاعه هسته ای در نیویورک 
در بخشی از سخنرانی اش به مساله بازرسی های آژانس 
از برنامه هسته ای ایران پرداخت و گفت: ما به دسترسی 
مناسب به گستره و عمق این برنامه هسته ای نیاز داریم. 
رافائل گروسی گفت، تنها این موقع است که آژانس 
»خواهد توانست تضمین لازم و موثق بدهد که هر 
گونه فعالیت هسته ای در جمهوری اسلامی ایران در 
راستای اهداف صلح آمیز است.« وی همچنین در صفحه 
توییترش از »راستی آزمایی در ایران، امنیت و ایمنی 
هسته ای در تاسیسات هسته ای در اوکراین، معاهده 
تسلیحاتی استرالیا، انگلیس و آمریکا)AUKUS( در 
زمینه پیشرانه های دریایی« به عنوان مسائل مرتبط با 
این کنفرانس نام برد که در دیدارش با بلینکن درباره آن ها 

به بحث و گفت وگو کرده است. 

تفاوت چندانی بر ای آمریکا ندارد که نفت روسیه را تحریم 
کند یا تحریم های ایران را همچنان نگه دارد. آنچه به نظر می آید 
این اروپایی ها هستند که در مقابل تحریم نفتی و گازی روسیه 
آسیب پذیر هستند. چرا که خواه ناخواه اقتصاد این کشورها متکی 
بر تجارت بین الملل است. اروپایی ها باید مواد اولیه را اعم از نفت 
یا گاز وارد کنند بعد آن را به کالا تبدیل کنند و سپس بازاری 
هم برای این کالا داشته باشند و بفروشند. بنابراین اروپا بر خلاف 
آمریکا دوست دارد که در مساله منابع انرژی ابتدا امنیت آن حفظ 
شود و به سوی اقتصاد اروپا جریان داشته باشد و اگر هم بتوانند 
بازار ایران و سپس منابع گازی و نفتی ایران به سمت آنها گشوده 
شود و به نحو راحت تری به این منابع برای کالاهای خود دسترسی 
داشته باشند. از این نظر اروپا و به خصوص آقای بورل و کشورهایی 
چون آلمان، فرانسه و انگلیس درصدد هستند که تنش را در خلیج 
فارس کم کنند و هم بتوانند به بازارهای ایران و منابع نفتی و گازی 
ایران دسترسی داشته باشند.  از این نظر اروپا تا حدودی می تواند 
این فشار را به آمریکا وارد کند که خواه ناخواه بیاید و امتیازاتی را 
به ایران بدهد.  لذا پیشنهاد آقای بورل نیز احتمالا اینگونه است که 
آمریکایی ها عملا امتیازاتی به ایران بدهند و تحریم ها را بردارند و 
تضمینی بدهند که اگر دولت بعدی هم از برجام خارج شد اروپایی ها 
در تجارت خود و استفاده از منابع نفت و گاز ایران دچار محذوراتی 
نشوند و تضمین لازم را داشته باشند که بتوانند یک قرارداد برجام 
پایداری را با ایران ادامه دهند. به نظر می آید این موضوع آن چیزی 
است که اروپا از طریق آقای بورل به ایران می قبولاند و آمریکا را 
راضی می کند که این کار را انجام دهد. البته این مساله به نوعی به 
نفع آمریکا خواهد بود که ایران به تعهدات برجامی خود برگردد. 
این برگشت به تعهدات برجامی هم نوعی امنیت خواهد بود. لذا با 
توجه به برنامه پیشنهادی آقای بورل که با موافقت تلویحی طرفین 
همراه شده و آقای باقری مذاکره کننده ارشد کشورمان نیز گفته این 
پیشنهاد را مطالعه کردیم و ما هم پیشنهاد خودمان را ارائه کردیم 
تا حدودی می توان امیدوار بود که طرفین به یک  درک مشترک از 
توافق برسند و به نوعی با میانجی گری بین ایران و آمریکا و گرفتن 
امتیازاتی برای ایران شرایط مساعدی را بر ای رسیدن به توافق در 

آینده ای نه چندان دور فراهم آورند. 

ویــــــژه
 راستی آزمایی در ایران محور دیدار 

بلینکن و گروسی
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی از دیدار و گفت وگو با وزیر 
امور خارجه آمریکا در حاشیه کنفرانس بازنگری NPT در سازمان ملل 
خبر داد. برنامه هسته ای ایران یکی از محورهای این دیدار بود. رافائل 
گروسی در این باره در صفحه توییترش از »راستی آزمایی در ایران، 
امنیت و ایمنی هسته ای در تاسیسات هسته ای در اوکراین، معاهده 
تسلیحاتی استرالیا، انگلیس و آمریکا)AUKUS( در زمینه پیشرانه های 
دریایی« به عنوان مسائل مرتبط با این کنفرانس نام برد که در دیدارش 
با بلینکن درباره آن ها بحث و گفت وگو کرده است. ند پرایس، سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا هم در صفحه توییترش از دیدار آنتونی 
بلینکن، وزیر امور خارجه این کشور با رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در حاشیه دهمین کنفرانس بازبینی پیمان 
عدم اشاعه هسته ای در نیویورک خبر داده و نوشت: وزیر امور خارجه 
بلینکن در دیدار با مدیرکل آژانس درباره شراکت مهم مان و نقش مهم 
این سازمان در پیش برد عدم توسعه اشاعه هسته ای، پادمان ها و کاربرد 

صلح آمیز] انرژی هسته ای[  ایفا می کند. 

آرمانملی:رئیس قوه قضائیه و رئیس ستاد حقوق 
بشر جمهوری اسلامی ایران گفت: انسان و کرامت انسان 
و حقوق بشر از نگاه اسلام و از نگاه همه ادیان الهی از یک 
جایگاه و ارزش والایی برخوردار است. حجت الاسلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در مراسم 
هفتمین دوره اعطای جایزه حقوق بشر اسلامی و کرامت 
انسانی که در سالن همایش های صدا و سیما برگزار شد، 
گفت: خدا را سپاسگزارم که توفیق را داده که درباره 
انسان و حقوق بشر و حقوق انسان نشستی داشته باشیم 
و بتوانیم در این نشست ها قدمی در جهت تعالی انسان 
و حقوق بشر برداریم. وی ضمن تسلیت فرا رسیدن ماه 
محرم افزود: می دانید که انسان بین آفریده های الهی 
ممتاز هست و یکی از بزرگ ترین امتیازهای او عقل و 
خرد است و انسان از همین عقل خدادادی خود استفاده 
می کند و از خود می پرسد که من کی هستم و از کجا 
آمده ام و مقصد غایی من چیست و برای رسیدن به 
مقصد چه مسیری را باید طی کنم. وی تاکید کرد: انسان 
و کرامت انسان و حقوق بشر از نگاه اسلام و از نگاه همه 
ادیان الهی از یک جایگاه و ارزش والایی برخوردار است. 
رئیس دستگاه قضا بیان کرد: می شود بدون شناخت حق 
از حقوق و حق بشر سخن بگوییم؟ معیار و مبنای ارزش 
حقوق بشر در چیست؟ با کدام معیار می گوییم این کار 
ارزشمند است ؟ معیار امروز در جهان برای حقوق بشر 
چیست؟ خدا نسبت به آفرینش انسان تعابیر ویژه ای 
دارد. در مورد سایرین چنین تعبیری نیست. اگر چنانچه 
با این معیارها ما انسان و حقوق انسان را بخواهیم تعریف 
کنیم یک نوع حقوق بشری ارائه می شود. اگر حقوق بشر 

با معیار دیگران و غربی ها که کرامت انسان را در چیز 
دیگری می بینند، حقوق بشر با آن تعابیر فرق خواهد 
کرد. محسنی اژه ای ادامه داد: بسیاری از مدعیان مدافع 
حقوق بشر نه تعریفی از حقوق بشر دارند و نه تعریفی از 
کرامت انسان و حق دارند و متأسفانه می خواهند بر همه 
دنیا حرف غلط خود را تحمیل کنند و اسمش را دفاع از 
آزادی می گذارند. حرف ناحق خود را در مقابل حرف حق 
مسلمان به زور تحمیل می کنند و می گویند این دفاع از 
حقوق بشر و آزادی است. اسلامی که برای آزادی اندیشی 
و تفکر ارزش قایل است. مدعیان دروغگوی حقوق 
بشر با جان و مال و ثروت های مردم چه کار می کنند؟ 
رئیس عدلیه عنوان کرد: امروز بعضی از مسئولان غربی 
و امریکایی با آن استکباری که دارند می گویند افراد و 
کشورها یا با ما هستند یا برما و آنهایی که با ما نیستند به 
تعبیر خودشان علیه خودشان حساب می کنند و حتی 
یک انسان مستقل را بر نمی تابند و می گویند یا بامایید 
یا برما و حد وسطی قائل نیستند. می گویند یا تسلیم یا 
کشته یا اسیر شوید یا کشورتان را اشغال می کنیم یا 
دانشمندان شما را ترور می کنیم و این منطق مدعیان 
حقوق بشر است و اسلام عزیز اجازه نمی دهد در مقابل 
دشمن خود که هنوز سلاح به دست نگرفته و حمله 
نکرده جنگی علیه او شروع شود. عمده جنگ های اسلام 
دفاعی است. وی تاکید کرد: تاریخ مدعیان امروز حقوق 
بشر غربی را نگاه کنید در چندین قرن گذشته به چه 
بهانه هایی چه جنایت هایی کرده اند و انجام می دهند و 
ببینید در الجزایر وکشورهای افریقایی و هند و فلسطین 
چه کردند؟ قاضی القضات اظهار کرد:  امروز و در عصر 

حاضر به چه بهانه ای به کشور عراق حمله کردند و باز 
امروز چه می کنند؟ کدام بشر و کدام حقوق؟ حیوانی که 
ذاتش درندگی است و اگر احساس کند شکارش مظلوم 
واقع شده و بچه است رحم می کند اما اینها چه کردند و به 
چه کسی رحم کردند. رئیس قوه قضائیه ابراز داشت: بنا به 
گفته مسئولان امریکایی، داعش را خودشان ایجاد کردند. 
چقدر جنایت در افغانستان و گوشه و کنار دنیا کردند و 
اینها مدعی حقوق بشر هستند لذا برماست که این حقوق 
را تبیین کنیم.  بیش از استفاده ابزاری به بهانه نقض 
حقوق بشر، به کشور و مردمی حمله می کنند و کشوری را 
تحریم می کنند. وی مطرح کرد: روز حقوق بشر را خیلی 
باید قدر بدانیم و باید از کسانی که این نهاد را تاسیس 
کردند تقدیر کنیم و از جمهوری اسلامی باید تشکر کنیم 
که چنین روزی را به ثبت رساند نه فقط به یک روز اکتفا 
کنیم و بگوییم روز حقوق بشر بلکه باید جنایتی که به 
بشر می شود را بیان کنیم. رئیس قوه قضائیه ادامه داد: 
بدترین منکرات این است که زشت ترین کارها را می کنند 
و ما نسبت به این منکر بزرگ آنگونه که باید و شاید وظیفه 
امر به معروف را انجام نمی دهیم لذا باید این منکر بزرگ را 
تبیین کنیم. محسنی اژه ای تصریح کرد:  اسلام برای صلح 
و آزاد اندیشی و تلاش برای آباد کردن دنیا بسیار ارزش 
قایل است ولی امروز دارند اسلام و مسلمانان را با اقداماتی 
غیر از این معرفی می کنند و اسلام و مسلمین را خشن 
معرفی می کنند و بدترین جنایت ها را می کنند ولی اسلام 
را متهم می کنند لذا وظیفه داریم اسلام را به دنیا معرفی 
کنیم. مدعیان دروغین حقوق بشر برای منافع شخصی 

زودگذر خود به مردم خود ظلم می کنند.

رئیسقوهقضائیه:

حقوق بشر از نگاه همه ادیان الهی جایگاه والایی دارد

آرمانملی–یاسمینطالقانی:روز گذشته برخی 
سایت های خبری نوشتند: »ابوالحسن فیروزآبادی، دبیر 
شورای عالی فضای مجازی کشور، گفت: تمامی اعضا 
با رفع فیلتر تلگرام موافق هستند، اما چون فیلترینگ 
با دستور قوه قضائیه صورت گرفته الزاما دستور رفع 
فیلتر نیز باید از سوی قوه قضائیه صادر شود. «او افزود: 
»مکاتبات جدیدی صورت گرفته و امیدواریم که نتیجه 
مثبت بگیریم. متأسفانه آسیب های اجتماعی حاصل از 
فیلترینگ و گرایش جوانان و نوجوانان به استفاده از فیلتر 
شکن بسیار بیشتر از قبل زمان فیلترینگ بوده. بسیاری 
از کسب و کارهای مبتنی بر تلگرام نیز به شدت آسیب 
دیده اند. امیدواریم تا پایان ماه صفر فیلترینگ تلگرام 
برداشته شود.« کمی بعد مرکز ملی فضای مجازی اعلام 
کرد: رفع فیلتر پیام رسان تلگرام کذب است. مرکز ملی 
فضای مجازی دیروز با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد: با 
توجه به انتشار خبری با عنوان »تلگرام رفع فیلتر می شود« 
در رسانه های کشور، صراحتا به اطلاع می رساند این خبر 
صحت نداشته و تکذیب می شود. براساس گزارش روابط 
عمومی مرکز ملی فضای مجازی، در صورتی که تصمیم 
جدیدی درخصوص فعالیت پیام رسان ها در کشور اتخاذ 
شود، از طریق سایت رسمی مرکز ملی فضای مجازی در 

اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت. 
کارزاررفعفیلتر

نکته قابل تامل آنجاست که  خواسته رفع فیلتر تلگرام از 
دیروز آغاز شد. در این  مورد خطاب به عیسی زارع پور، وزیر 

ارتباطات و فناوری اطلاعات و اعضای محترم شورای عالی 
فضای مجازی آمده است: »پس از فیلتر شدن پیام رسان 
تلگرام و محدودسازی بسیار زیاد برای دسترسی به 
پروکسی های داخلی این اپلیکیشن، میلیون ها کاربر 
ایرانی این پیام رسان به استفاده از وی پی ان ها رو آورده اند و 
خطر سرقت اطلاعات آن ها بسیار بالاست. هیچ پیام رسان 
دیگری نتوانسته امکانات این اپلیکیشن را ارائه دهد و 
همچنان تلگرام بالای ۳۰میلیون کاربر در ایران دارد. . ما 

خواستار رفع فیلتر این پیام رسان هستیم.«
وزیرآشنابهتلگرام

لازم به ذکر است وزیر ارتباطات پیش از جلوس بر این 
جایگاه از تلگرام استفاده می کرده چنانکه می گوید: »از 
زمانی که وزیر شده ام، از تلگرام استفاده نمی کنم، اینترنت 
بدون فیلتر هم ندارم و روی سیم کارت گوشی، تبلت و 
رایانه ام، از اینترنت معمولی استفاده می کنم، مثل باقی 
مردم. حضور مدیران وزارت ارتباطات در توئیتر و سایر 
شبکه های فیلترشده هم یک تصمیم شخصی است، نه 
سازمانی و ما محدودیتی برایشان ایجاد نکردیم. اما مساله 
جدی این است که اسناد و مدارک دولتی هم اکنون در 
پیام رسان های خارجی جابه جا می شوند و این باید سامان 

پیدا کند، چون به ضرر مردم تمام خواهد شد.« 
تلگراموتوییتررفعفیلترمیشداگر...

در مرداد سال گذشته معاون مطالعات فرهنگی مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح 
کرد: در حکمرانی فضای مجازی دو رویکرد وجود دارد 

یکی بحث لایه زیرساختی است که فیلترینگ به آن باز 
می گردد و یکی لایه خدمات ابزاری است که تنظیم گری 
به آن باز می گردد. از بحث فیلترینگ کشورهای مختلف 
عبور کرده و به تنظیم گری رسیده اند. هدف ما در این طرح 
نیز تنظیم گری است و رویکرد اصلی ما تنظیم گری است 
ما بر فیلترینگ تمرکزی نداریم. ما ضوابطی را برای فعالیت 
پلتفرم ها چه در داخل و چه در خارج پیش بینی کرده ایم. 
پلتفرم هایی که بخواهند فعالیت خود را آغاز کنند باید 
در چارچوب این ضوابط حرکت کنند. فیاضی در ادامه 
تاکید کرد: اما در بحث پلتفرم های پرطرفدار نظیر تلگرام 
یا اینستاگرام که اکنون کاربران زیادی وجود دارد در ابتدا 
دیده شده که ضوابط ما را بپذیرند و چه بسا اگر این ضوابط 
را پذیرفتند شاهد رفع فیلتر تلگرام و یا توییتر باشیم. اما 
اگر نپذیرفتند نیز تا زمانی که یک پلتفرم جایگزین برای 
آن تعیین نشود مسدود نخواهند شد. سپس دولت یکسال 
فرصت دارد که اپلیکیشن جایگزین را تهیه کند و اگر در 
طول این یکسال نیز اقدامی صورت نگیرد با دولت برخورد 
می شود، اما باز بحث محدود سازی حتی بعد از یکسال نیز 
مطرح نیست. ما به دنبال تامین حقوق کاربران و حفظ 
حریم خصوصی آنان هستیم. معاون مطالعات فرهنگی 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در 
هیچ جای این طرح برای کاربران جرم انگاری نشده است. 
تنها در یک جای این قانون برای افراد حقیقی یا حقوقی 
که اطلاعات شخصی مردم را منتشر کنند جرم انگاری 

شده است. 

بازهمتکذیبرفعفیلترتلگرام

کارزار درخواست رفع فیلتر تلگرام راه افتاد

 یارانه دارو 
به هیچ عنوان حذف 

نمی شود

رئیس مجلس با تاکید بر اینکه یارانه 
دارو به هیچ عنوان حذف نمی شود، گفت: 
الان یارانه دارو از طریق شرکت های 
بیمه گذار در اختیار بیماران قرار می گیرد؛ 
به هیچ عنوان ارز دارو حذف نمی شود و 
نه قانونگذار و نه دولت چنین سیاستی 
را ندارند و نخواهند داشت. محمدباقر 
قالیباف با بیان اینکه خاطرنشان کرد: اگر 
هوشمندسازی در اجرای طرح دارویاری 
رخ ندهد مطمئناً در آنجا هم مردم اذیت 
می شوند و هم افرادی که فاسد بودند و در 
ارزهای دارو منفعت می بردند، مجدداً در 
این جا به صورت ریالی منفعت خواهند 
برد. قالیباف با تاکید بر لزوم تکمیل پرونده 
الکترونیک سلامت ایرانیان گفت: اهمیت 
پرونده الکترونیک سلامت ایران به اندازه 
اجرای طرح دارویاری مهم است و ما در 
مجلس پیگیر این موضوع خواهیم بود. 
وی اظهار کرد: اگر کسی تحت پوشش 
بیمه ها قرار نگیرد امکان استفاده از طرح 
دارویاری را ندارد، بنابراین نباید هیچ 
ایرانی وجود داشته باشد که تحت پوشش 

بیمه های پایه نباشد. 

دیــدگــــاه
تبعات عدم شناخت از نظام سیاسی آمریکا

عدم آگاهی و شناخت وضعیت نیروهای سیاسی در ایالات 
متحده آمریکا، تبعات و خسارت  هایی تاکنون ببار آورده است. 
دموکرات  ها در زمان انتخابات مواضع بسیار منفی را نسبت به 
عربستان مطرح می کردند و بایدن پس از پیروزی نیز بر این مواضع 
تاکید و برای رسیدن به یک توافق در برجام نظرات مثبتی را مطرح 
کرد. هم چنین کاخ سفید نسبت به سیاست  های سبعانه عربستان 
در یمن و برون رفت حوثی ها از گروه های تروریستی مواضع روشنی 
اتخاذ کرد. در این میان گفت وگوهای برجامی شکل گرفت اما 
متأسفانه از اقدامات نسبتا مثبت نسبت به حوثی  ها و منطقه 
استقبال نشد. به همین دلیل و به سبب جنگ اوکراین و نیاز آمریکا 
به انرژی و همچنین به دلیل لابی های اسرائیل، سیاست کاخ سفید 
نسبت به عربستان و امارات در حال تغییر است. آنها همچنین 
مواضع سخت  تری را در رابطه با حوثی  ها اتخاذ کرده اند. حال اگر 
برجام نیز با ناکامی روبه رو شود تقریبا شرایط زمان ترامپ احیا 
می  شود. اکنون امارات و عربستان سیاست هایی را برای زنده کردن 
وضعیت دوران ترامپ دنبال می کنند.  از آمریکا انتقاد می  کنند و 
از خود گرایش های روسی و چینی نشان می  دهند. بن  سلمان و 
بن  زاید، پاسخ بایدن را در مقطعی از زمان نمی دادند و شاهزاده 
عربستان احتمال دریافت یوان چینی را در مبادلات نفتی مطرح 
می  سازد. بخشی از این مواضع امارات و عربستان اصالت دارد ولی 
آشکار و واضح است روابط این دو کشور به رغم همه تغییرات در 
سطح بین الملل با آمریکا غیر قابل  جانشینی است. آنها مواضع ضد 
آمریکایی ندارند بلکه این دو سیاستمدار به  نفع جناح جمهوری خواه 
و تقویت دیدگاه ترامپ و وادار کردن بایدن به امتیازات لازم از جمله 
ضدیت بیشتر با ایران و همکاری در جنگ یمن و به خصوص عدم 
سازش در برجام گام برمی دارند.  آنها تاکنون به طور نسبی موفق 
هم بوده  اند چرا که دیدگاه بایدن و دموکرات  ها را تعدیل و انتقاد 
علیه ایران را در کاخ سفید تقویت کرده اند. در چنین وضعی چنان  
چه برجام  به شکست بینجامد، آمریکا سیاست فشار همه جانبه را 
اتخاذ می  نماید که به طور خودکار نزدیکی این  کشور و دول غربی 
را با کشورهای عربی  خلیج فارس از یک طرف و نزدیکی اعراب 
و اسرائیل و ترک  ها را از جانب دیگر دربر خواهد داشت. به نظر 
می  رسد ایران می  تواند با تدبیر بیشتر راه را به منظور توافق برجام 

هموار کند. 

سید محمود صدری
تحلیلگر مسائل بین الملل

سفر بایدن به منطقه 
 دستاوردی 

جز شکست نداشت

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی 
در ملاقات »زیاد نخاله«، دبیرکل جنبش 
رژیم  کرد:  تصریح  اسلامی  جهاد 
صهیونیستی یک رژیم آپارتاید است و 
اینکه سازمان ملل آن رژیم را آپارتاید 
خوانده است، از نظر بین المللی اهمیت 
فراوانی دارد. قانون طبیعت این است که 
سرنوشت رژیم های آپارتاید به فروپاشی 
بینجامد. سیدکمال خرازی حمایت از 
مقاومت اسلامی در فلسطین را بخشی 
از راهبرد کلان جمهوری اسلامی ایران 
خواند و افزود: امروز رژیم صهیونیستی 
در محاصره مقاومت است و اگر خودتان 
را جای صهیونیست ها قرار دهید، متوجه 
می شوید که چقدر نگران بقای خود 
هستند. رئیس شورای راهبردی روابط 
خارجی با تاکید بر افزایش روز افزون 
قدرت جمهوری اسلامی ایران و جریان 
مقاومت در منطقه، گفت: آنچه امروز 
تحت عنوان عادی سازی روابط برخی 
کشورهای عربی با رژیم صهیونیستی 
شدن  علنی  صرفاً  می شود،  شنیده 
روابط غیرعلنی آن کشورها با رژیم 

صهیونیستی است. 

واکنش ایران به 
تحریم های جدید 

آمریکا

سخنگوی وزارت امورخارجه، در 
واکنش به اعلام برخی تحریم های 
یکجانبه جدید آمریکا علیه تجارت 
با کشورمان اظهار کرد: اعتیاد کاخ 
سفید به تحریم ها و استفاده ابزاری 
از آنها، شاخصی از نظام سلطه آمریکا 
است و تغییر دولت ها در این کشور، 
در رویکرد آن فرقی ایجاد نمی کند. 
ناصر کنعانی افزود: مسئولان دولت 
بایدن مکرراً سیاست فشار حداکثری 
ترامپ را یک سیاست شکست خورده 
و بی نتیجه خوانده اند اما در عمل، خود 
ادامه دهنده و حتی گسترش دهنده 
این سیاست شکست خورده بوده اند، تا 
جایی که حتی در روند تلاش های جاری 
برای از سرگیری مذاکرات به منظور 
بازگشت به توافق نیز، از این اقدام بی ثمر 
و مخرب دست برنمی دارند. ایران اولا 
در برابر اصرار کاخ سفید به تداوم اعمال 
تحریم ها، واکنش قاطع و محکم و فوری 
نشان خواهد داد و ثانیا همه تدابیر لازم 
برای خنثی کردن آثار سوء احتمالی این 
قبیل تحریم ها بر تجارت و اقتصاد کشور 

را به کار خواهد گرفت. 


